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 DATORIA OMULUI 

- Duminica a unsprezecea, Datornicul nemilostiv – 
 

 Datoria omului față de Dumnezeu Creatorul, nu este materială. 
Nu sunt bani, nu sunt monezi de aur. Este o datorie 
duhovnicească. O datorie  pe care omul şi-o face, atunci când 
încalcă poruncile Domnului, când nu foloseşte cum trebuie 
autoritatea pe care i-a dat-o Domnul peste diferite bunuri. Şi ce 

nu a dat Dumnezeu omului! I-a dat ochi ca să vadă, urechi 
ca să audă, picioare ca să se plimbe, mâini ca să lucreze. I-a 
dat sănătate. I-a dat minte ca să judece corect. I-a dat bunuri 
materiale, aer pentru respiraţie, apă pentru a se răcori, soare 
pentru a se încălzi, plante şi arbori ca să se desfăteze, animale 

ca să-i slujească. I-a dat timp preţios ca să lucreze, să-L adore 
pe Creatorul său şi să facă bine în lume şi semenilor săi. Şi 

omul cum se comportă? Cum foloseşte bunurile materiale 

şi spirituale? Vai! Dacă s-ar face un „control”, va demonstra 
că omul nu face o chivernisire bună a bunurilor lui Dumnezeu. 
Face abuz, exces, risipeşte bogăţia lui Dumnezeu. Trăieşte fără 
a se gândi la răspunderea pe care o are. Zi de zi păcătuieşte. 

Trupul lui slujeşte păcatului. Ochii lui văd cele ruşinoase. 
Urechile lui aud lucruri care nu s-ar cuveni să se audă. Limba 
lui spune minciuni, judecă osândeşte, dezbină, calomniază, 

blestemă şi huleşte pe Dumnezeu. Mâinile lui fură, lovesc şi 
ucid. Picioarele lui aleargă la cluburi păcătoase. Tot gândul lui 
este numai la ce este rău. Timpul lui este pierdut. Într-o zi, nu 
dispune nici de o oră să se ducă la biserică. Nu dispune de 
puţin timp să-şi facă rugăciunea. Nu dispune de zece minute pe 
zi ca să citească Sfânta Scriptură. Un „mulţumesc” nu zice. 
Este şi nemulţumitor faţă de Dumnezeu, şi aspru şi lipsit de 

omenie faţă de semeni. Dacă cineva 
însetează, nu-i oferă un pahar de apă. 
Dacă cineva flămânzeşte, nu-i dă o 
bucată de pâine. Dacă cineva e gol şi 
tremură de frig, nu-i dă o haină ca să se 
acopere. Dacă sunt bolnavi, nu-i 
vizitează. Dacă sunt nedreptățiți, nu-i 

apără. Pe orfani şi pe văduve nu-i ocroteşte. Este aspru şi fără 

omenie. Răul pe care i l-a făcut altul, nu-l iartă. Până la moarte 

ţine ură. Dacă mergem mai departe  să cercetăm mai profund 

viaţa oamenilor, din ce în ce mai multe păcate noi vor apărea. 
Datoria toată va creşte şi numărul păcatelor va depăşi zece mii 

de talanţi, va depăşi nisipul mării. „Cine va cerceta mulţimea 
păcatelor mele, Mântuitorule de suflete, Izbăvitorul meu?!”. Sunt 
unii creștini care se laudă că nu au păcate şi că sunt mai buni 

decât toţi oamenii. Dar aceștia sunt nefericiți pentru că le 

lipseşte „Cunoaşte-te pe tine însuţi!”. Le lipseşte cunoaşterea şi 

simţământul păcatelor lor. Le lipseşte frica de Dumnezeu. Dacă 
însă ar fi cunoscut voia lui Dumnezeu, micile şi marile porunci 

ale Legii dumnezeieşti, şi s-ar fi cercetat pe ei înşişi, atunci ar fi 

văzut cât de mult rătăcesc. Pentru că un singur lucru  ne  cere 

Iisus  Hristos:  Să  iertăm tuturor celor care ne-au greşit.   Amin. 
 

 

CĂSĂTORIA ESTE VEȘNICĂ 
 Sensul vieţii de familie şi al vieţii noastre, în general, este 
dragostea de Dumnezeu şi de aproapele. Viaţa omenească este 
foarte scurtă, în ea avem şi aşa destule necazuri şi greutăţi, şi nu 
trebuie să o irosim fără sens pe jigniri, reproşuri reciproce şi 
deprimare. În scurta noastră viaţă pământească trebuie să știm 
să-i bucurăm pe cei dragi, să le aducem măcar puţină fericire şi 
să devenim, astfel, mai fericiţi şi noi înşine. Un factor important 
care ne ajută să purtăm responsabilitatea pentru apropiaţii noştri 
este gândul că legătura căsătoriei este veşnică şi de nedesfăcut. 
Că ne-am ales jumătatea o dată pentru toată viaţa, ne aminteşte 
mereu verigheta, fiindcă inelul, cu forma sa de cerc, este simbolul 
căsătoriei veşnicie. În timpul slujbei cununiei, mirele şi mireasa 
înconjoară de trei ori masa cu Sfânta Evanghelie tot în chipul unui 
cerc, fără început şi fără sfârşit. Desigur că în această lume a 
„relaţiilor de unică folosinţă”, gândul la veşnicie li se pare 
multora învechit, dar numai o asemenea perspectivă asupra 
familiei şi căsniciei poate ajuta familia să supravieţuiască într-o 
lume plină de păcat şi de tentaţii, permiţându-le soţilor să 
construiască o relaţie autentică. Hotărâţi să rămână credincioşi 
unul altuia şi să fie răspunzători unul pentru altul, soţul și soția se 
vor putea înfrâna nu doar de la adulter, ci şi de la privirile şi 
discuţiile necuviincioase. Omul care se căsătoreşte nu trebuie să-
şi lase loc de cale-întoarsă, „portiţe de evadare”. Atunci când 
oamenii ştiu că legătura căsătoriei este o legătură veşnică, se 
străduiesc să-şi depăşească 
slăbiciunile, să se smerească, 
să caute compromisul, nu să 
năzuiască din răsputeri să-l 
remodeleze pe celălalt. În 
perioadele dificile ale vieţii de 
familie, atunci când este mare 
tentaţia de a începe să ne 
plângem de soarta amară şi a 
ne căina „tinereţea pierdută”, este foarte util să ne amintim că 
ne-am ales singuri jumătatea, aşadar acum trebuie să ne 
supărăm numai pe noi înşine şi să ne asumăm responsabilitatea 
pentru alegerea făcută. Fericit cel ce-şi stăpâneşte vorba şi 
gândul ştie să şi-l ţină-n frâu! Şi familistul este pur şi simplu dator 
să înveţe să-şi stăpânească vorbele şi gândurile, ca să nu-l 
poarte unde nu trebuie, căci de pe urma gândurilor noastre 
păcătoase, a vorbelor grosolane, tăioase, necugetate, suferim nu 
numai noi înşine, ci suferă şi cei care ne sunt dragi. Căsătoria 
dintre mire și mireasă este o încununare a iubirii lor. Această 
iubire este simbolizată prin inelele ce se pun în mâinile mirilor şi 
prin cununiile ce se aşează pe capetele lor De aceea, înainte de 
a spune DA, trebuie să cântărim bine toate aspectele unei 
căsătorii şi ale vieţii în familie. Altfel, regretele nu vor întârzia să 
apară. Dacă nu există iubire, familia va deveni un chin al sclaviei. 
Familia creştină nu este o înţelegere reciprocă între cei doi miri. 
Ea este ceva mult mai tainic. Legătura dintre cei doi  miri  este 
asemenea  legăturii   dintre   Iisus  Hristos  şi  Biserica Sa.  Amin. 

†  †  †  Fă-i prietenului tău bine, ca de rău să-l fereşti, iar duşmanului tău fă-i bine, ca să poţi să-l cucereşti.  †  †  † 
 

http://izvorultamaduiriibotosani.iasi.mmb.ro/
http://www.doxologia.ro/casatorie/familia-ortodoxa-are-arme-puternice-credinta-rugaciunea-harul


 

MAICA DOMNULUI ESTE OCROTITOAREA NOASTRĂ 
 

- Gânduri şi îndemnuri la „Naşterea Maicii Domnului” -  
 

 

  Am primit îndemnul să o mărim pe Maica Domnului. 

Nu ni l-a dat cineva anume, ci ni l-am dat noi, când am 

zis: „Măreşte, suflete al meu, pe ceea ce s-a născut din 

cea stearpă, pe Fecioara Maria”. După ce spunem 

cuvintele acestea de îndemn, zicem: „Străin lucru este 

maicilor fecioria, străină este şi fecioarelor naşterea de 

fii”. Două lucruri care nu se potrivesc unul cu altul. Nu 

se potriveşte starea de mamă cu starea de fecioară. 

Cineva nu poate să fie şi fecioară şi mamă. Şi totuși, 

cineva a fost şi fecioară şi mamă. Maica Domnului! Şi 

zicem: „Dar întru tine, de Dumnezeu Născătoare, 

amândouă s-au rânduit”. Maica Domnului a născut 

fiind fecioară, a rămas fecioară şi este pururea fecioară. 

Este un lucru uimitor pentru noi, un lucru la care poate 

că noi nu ne-am fi gândit, dar pe care ne învaţă Biserica 

noastră să-l gândim: că Maica Domnului este Maică 

pururea fecioară. Şi zicem mai departe, vorbind cu 

Maica Domnului: „Pentru aceasta (pentru că prin 

puterea lui Dumnezeu s-au rânduit aceste două lucruri 

întru tine, fecioria şi naşterea) toate semințiile 

pământului, pe tine te mărim”. Astăzi este o zi de 

bucurie  care a început cândva şi care nu se sfârşeşte 

niciodată. Doi oameni evlavioşi, sfinţii, drepţii, 

dumnezeieştii Părinţi Ioachim şi Ana, n-aveau copii. 

Doreau să aibă copii şi se rugau lui Dumnezeu să aibă 

copii. Dumnezeu le-a ascultat rugăciunea şi le-a dat pe 

„Preasfânta, curata, preabinecuvântata, mărita, 

Stăpâna noastră, de Dumnezeu Născătoarea şi pururea 

Fecioara Maria”. Le-a dat un copil care avea să-L 

nască pe Mântuitorul. Bucuria aceea, a părinţilor care 

doreau să aibă copil şi au 

primit pe Maica Domnului, 

nu s-a mai sfârşit până acum 

şi n-o să se mai sfârşească 

niciodată, pentru că fiica lor 

este Maica Domnului şi este 

mama noastră, a tuturor. 

„Naşterea ta, de Dumnezeu 

Născătoare, bucurie a vestit 

la toată lumea. Că din tine a 

răsărit Soarele dreptăţii, 

Hristos Dumnezeul nostru. Şi 

dezlegând blestemul a dat binecuvântare, şi stricând 

moartea ne-a dăruit nouă viaţă veşnică”. Îi spunem 

Maicii Domnului că naşterea ei a vestit bucurie la toată 

lumea. Toţi cei care credem în Maica Domnului ne 

bucurăm că ştim de Maica Domnului, ne bucurăm că o 

avem pe Maica Domnului apropiată nouă, ne bucurăm 

că o avem pe Maica Domnului rugătoare pentru noi. 
Toate  bucuriile  credinţei  ortodoxe ţin de Maica 

Domnului: bucuria de Domnul, bucuria de învăţătura 

Domnului Hristos, bucuria din Jertfa Domnului Hristos, 

bucuria din Învierea Domnului Hristos, bucuria din  

Înălţarea la cer  a  Domnului.   Maica Domnului, ajută-ne! 
  

 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 

ZIUA ORA SLUJBE și ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
8 septembrie 

07:00 - 
11:00 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea celor adormiți 

Vineri 
10 septembrie 

18:00 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
11 septembrie 

07:00 - 
08:30 

Sfânta Liturghie 

Pomenirea celor adormiți 

Duminică 
12 septembrie 

07:00  Utrenia și Sfânta Liturghie 

10:45 Program de bibliotecă 
 

 Luând de la săraci, furi de la Hristos 
  Un om foarte bogat se hotărâse să dea în fiecare lună o parte 
din câştigul său săracilor. O rugase pe soţia sa să împartă 
banii pe la familiile sărace din satul în care trăiau. Dar, la un 
moment dat, soţia sa  s-a gândit că ar fi mai bine să îl ajute cu 
bani pe fratele ei mai mare, care avea de plătit rate la bancă 
pentru noua sa maşină. Şi, pe ascuns, a început să îi dea bani 
în fiecare lună. Dar, din acel moment, fratele ei a început să 
sărăcească. La serviciu l-au mutat într-un post secundar şi     i-
au micşorat salariul. Când s-a dus să se spovedească, femeia 
i-a spus părintelui că luase din banii pe care trebuia să îi dea la 
săraci pentru a-şi ajuta fratele: 
– Dar, cu cât iau mai mult, cu atât fratelui meu îi este mai greu. 
Părintele i-a spus: 
– Nu faci bine ce faci. Nu îţi dai seama că, luând de la săraci, 
furi de la Hristos? Să faci altfel. Să îl rogi de-acum să te ajute 
el cu bani, în fiecare lună. Până acoperi paguba pe care le-ai 

făcut-o săracilor. 
 Femeia a făcut aşa. La început, fratele ei nu s-a învoit să îi 
dea bani. Dar, la insistenţele ei, a acceptat. Imediat după 
aceea a fost numit din nou în postul pe care îl avusese iniţial. 
După ce i-a dat surorii sale suma cuvenită, ea l-a întrebat: 
– Mai ai nevoie să te ajut cu bani? 
– Nu, şi chiar dacă aş avea, nu mai iau din banii pentru săraci. 
Cum am luat, toate necazurile s-au abătut asupra mea. De 
acum voi contribui şi eu la banii pe care îi daţi voi celor necăjiţi. 
Căci de când am început să dau la săraci, mult mai bine mi-a 
fost.                ………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Tu decizi ce alegi 
  Odată călătoreau trei femei pe un câmp și deodată văd 
înaintea lor, într-o groapă, o femeie ce căzuse acolo. Spre 
surprinderea lor, și-au dat seama că pe acea femeie o cheamă 

Fericire. Atunci prima femeie îi spune: 

– Fericirea mea, vreau să mă faci frumoasă! 
 Îndată s-a transformat într-o femei frumoasă și, fericită, a 
plecat. A doua femeie s-a adresat Fericirii și i-a spus: 
– Vreau să devin bogată. 
 Îndată a apărut înaintea ei un sac plin cu aur și diamante, pe 

care femeia l-a înșfăcat și a plecat. A treia femeie aștepta 

tăcută. Fericirea, din acea groapă în care se găsea, i-a strigat: 
– Spune și tu ce vrei să-ți dau? 
 A treia femeie s-a plecat, a întins mâna ei și i-a spus: 
– Dă-mi mâna ta! 
 Și îndată a scos-o pe Fericire din groapă. Apoi și-a continuat 
drumul… Dar Fericirea a zâmbit și a urmat-o oriunde mergea. 
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